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 أدلوب الحياة الصحي والوؼاية من الأمراض غير الدارية

 من منظور المماردة المبنية على الأدلة ػي الخدمة الاجتماعية الطبية
 خالد بً سعود الحازثي الشسيفد/ 

 :البخحملدص 

اد انًًاسست انًُٓيت نهخذيت اسخُأكذث انؼذيذ يٍ َخائح انذساساث ٔانبسٕد انسابقت، ٔانؼذيذ يٍ حٕصياث انًإحًشاث انؼهًيت ػهٗ أًْيت 
الاخخًاػيت ػايت، ٔفٗ يدال سػايت انًشضٗ بأيشاض يزيُت خاصت ػهٗ الأدنت ٔانبشاْيٍ انخي يخضر يٍ خلانٓا فاػهيت انخذخم انًُٓي في 

 حسسيٍ أسهٕب انسياة نهٕقايت يٍ الأيشاض غيش انساسيت.
خًاػيت كأزذ انًفاْيى انخي حإكذ ػهٗ أًْيت حًخغ انًًاسست انًُٓيت بانكفاءة ٔقذ ظٓش يفٕٓو انًًاسست انًبُيت ػهٗ الأدنت في انخذيت الاخ

ٕل انٗ ٔانفاػهيت ٔأٌ يكٌٕ نذٖ الأخصائي الاخخًاػي انقذسة انًُٓيت ػهٗ احخزا قشاساث انخذخم انًُٓي انًُاسبت بُاء ػهٗ دلائم يٕضٕػيت، نهٕص
 ػائذ يخصف بانًصذاقيت ٔحقذيى أفضم انخذياث نهؼًلاء  .

انًُٕرج الأكثش فؼانيت في حسسيٍ أسهٕب انسياة انصسي نهٕقايت يٍ ْزِ انذساست يٍ خلال حساؤلاحٓا انشئيست ئنٗ انخؼشف ػهٗ ٔحٓذف 
الأيشاض غيش انساسيت يٍ يُظٕس انخذيت الاخخًاػيت انطبيت ، ٔٔضغ يإششاث نبشَايح يقخشذ نهخذخم انًُٓي نلأخصائي الاخخًاػي نخسسيٍ 

 نصسي نهٕقايت يٍ الأيشاض غيش انساسيت يقٕو ػهٗ رنك انًُٕرج.أسهٕب انسياة ا
ٔيٍ خلال اسخخذاو يُٓح حسهيم انًسخٕٖ ٔانشخٕع ئنٗ انذساساث ٔانبسٕد انسابقت حًج الإخابت ػهٗ ْزيٍ انخساؤنيٍ ٔحٕصهج 

الأيشاض غيش انساسيت يٍ يُظٕس انخذيت  يًكٍ حسذيذ انًُٕرج الأكثش فؼانيت في حسسيٍ أسهٕب انسياة انصسي نهٕقايت يٍانذساست ئنٗ أَّ 
ج الاخخًاػيت انطبيت ػٍ طشيق انبسذ في يدًٕػت يٍ انًصادس انًؼُيت بايداد ْزِ الأدنت، ٔكشفج أٌ أكثش حهك  انًُارج فؼانيت ْٕ " انًُٕر

لأخصائي الاخخًاػي نخسسيٍ ". كًا حٕصهج انذساست ئنٗ ٔضغ يإششاث نبشَايح يقخشذ نهخذخم انًُٓي ن انشٔزي 

 أسهٕب انسياة انصسي نهٕقايت يٍ الأيشاض غيش انساسيت يٕضست أْذافّ ٔخطٕاث حُفيزِ ٔفقاً نخطٕاث انخذخم انًُٓي نهًُٕرج انشٔزي.
    . انًُٕرج انشٔزي  انًًاسست انًبُيت ػهٗ الأدنت ؛  ؛انًًاسست انًُٓيتالكلمات المفتاحية:

Abstract:  
Many research results and international conferences recommendations have emphasized the importance of 

following an evidence-based practice perspective in social work in general and in working with people suffering 

from chronic diseases in particular, in order to guarantee the efficacy of professional intervention in improving 

life-style for the protection from non-communicable diseases . 

The concept of evidence-based practice has been used in social work to ensure proficiency and effectiveness of 

practice, and to provide the social worker with professional ability to make  appropriate decisions based on 

objective verifications in order to reach realistic  outcomes for the best quality of help for clients. 

This study attempts to discover the most effective model in improving life-style for the protection from non-

communicable diseases from the perspective of medical social work, and come out with guidelines for a 

proposed intervention program for the social worker to achieve that goal. 

The study has answered its two main questions using content analysis  and examining  preceding studies results 

and found that the best model for improving life-style for the protection from non-communicable diseases could 

be reached through searching a group of sources that are concerned with providing such modes. Following such 

procedure, the study found that the most effective approach for protection from non-communicable diseases is 

the spiritual model. The study also came out with indicators for a professional intervention program for the 

social worker for that purpose and explained its objectives and processes according to the spiritual model. 

Keywords:Professional practice ;  evidence-based practice ; spiritual mode 
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